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El Partit Socialdemòcrata (PS) 
no llença la tovallola en la de-
fensa de la proposta de conge-
lar els lloguers durant el 2018. 
Tot i que els vots dels conse-
llers generals de Demòcrates 
per Andorra en comissió van 
tombar la iniciativa durant el 
tràmit parlamentari del pro-
jecte de llei del pressupost, els 
socialdemòcrates faran un úl-
tim intent i portaran el debat 
al ple a través de la fórmula de 
la reserva d’esmena.

El conseller general Pere 
López va posar en relleu que 
“seria inadmissible” no tirar 
endavant aquesta mesura te-

nint en compte la complicada 
situació actual del mercat im-
mobiliari. La que fa referència 
als lloguers és només una de 
les 23 reserves d’esmena que 
el PS ha presentat un cop tan-
cat el tràmit parlamentari del 
text, que es votarà en la sessió 
prevista de demà. López va re-
cordar que “són públiques i no-
tòries les dificultats de molts 
ciutadans” a l’hora d’afrontar 
el pagament del lloguer del pis 
i ha lamentat la inacció de Go-
vern en aquesta matèria.

Des del PS es portaran al ple 
altres aspectes del pressupost. 
En especial, preocupa el que 
es considera una “utilització 
dubtosa de recursos públics” 

i un “abús de contractacions 
i d’assessoraments” pel que 
fa al mateix Govern o a altres 
entitats públiques. Per això, es 
tornarà a defensar que no cal 
incrementar de forma impor-
tant, com es fa, les despeses de 
personal i les d’assessorament 
de societats com FEDA, Andor-
ra Desenvolupament i Inversió 
(ADI) o Andorra Telecom. 

Justament, altres de les re-
serves d’esmena fan referència 
a aquesta darrera entitat. Així, 
el PS torna a defensar que el 
Govern no hauria de quedar-se 
amb tots els beneficis de la 
companyia i, molt menys, des-
prés d’un any d’un “increment 
significatiu de les tarifes” i amb 

un “servei que segueix presen-
tant deficiències”. Per això, es 
considera que caldria baixar la 
partida de distribució de resul-
tats de 16 a 6,8 milions. A més, 
també es defensa la supressió 
del projecte de The Cloud.

Sobre FEDA, el PS consi-
dera que cal aturar el projecte 
de l’ETR que es vol construir 
a l’Aldosa. López va advertir 
que l’increment de pressupost 
aprovat a la comissió no canvia 
la instal·lació de forma impor-
tant  malgrat “la informació no 
veraç” que s’ha traslladat als 
veïns. “Els 200.000 euros de 
més van destinats bàsicament 
a plantar arbres. No modifica 
el projecte, només la visualit-
zació de l’estació”, va alertar. 

Els consellers del PS també 
defensaran les propostes de 
reducció de despesa al Fons 
de Reserva de Jubilació. “L’en-
titat està suposant un impor-
tant increment de costos”, va 
manifestar López, fet que “ens 
preocupa de forma notòria”. 
Per al parlamentari socialde-
mòcrata, “és una nova entitat 
que se suma a la llarga llista 
que conforma l’oficina de col-
locació de DA”.

El PS veu “inadmissible” que no es 
vulgui congelar l’IPC als lloguers
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Socialdemocràcia i Progrés con-
sidera que són necessaris incen-
tius perquè es pugui ampliar el 
nombre d’habitatges en el mer-
cat de lloguer i que aquesta ma-
jor oferta comporti, a la vegada, 
també una disminució de preus 
i que siguin més raonables.

Així ho van explicar ahir el 
conseller general de SDP, Víc-
tor Naudi, i el secretari d’or-
ganització del partit, Joan 
Marc Miralles, que van posar 
de manifest la preocupació de 
la formació per la problemàtica 
que hi ha en aquest àmbit, que 
s’evidencia amb les dificultats 
que tenen un hivern més els 
temporers per trobar un lloc on 
viure per la manca d’habitatges 
que hi ha al mercat, que a més 
comporta que “els preus s’ha-
gin disparat”.

Per això, Naudi, que va re-
cordar que la tardor passada ja 
havia formulat una pregunta 
amb  relació a aquesta qüestió 
al Govern i va lamentar que 
“no ha fet res per anticipar-se 
al problema”, va posar damunt 
la taula la necessitat que, amb 
l’acord dels comuns, es rebaixin 
les cessions per valor econòmic 
i les taxes per facilitar que els 
promotors puguin tenir uns 

“rendiments mínims” i es deci-
deixin a invertir en el mercat de 
lloguer. 

En aquest sentit, Naudi, que 
va recordar que part de la pro-
blemàtica és deguda a la Llei 
de l’allotjament turístic que va 
comportar que moltes promoci-
ons aturades passessin a aquest 
mercat i no al de lloguer o com-
pra, va estimar que les cessions 
econòmiques i les taxes “poden 
suposar entre el 15% i el 20% 

sobre el cost de la construcció” 
i va insistir en la necessitat de 
“fer un esforç en aquest sentit”.

Així mateix, Naudi va recla-
mar també un paper més actiu 
del Govern i va plantejar que, 
en el cas d’habitatges de certa 
antiguitat, més enllà de les aju-
des del pla Renova, l’Adminis-
tració faci un paper de garant 
respecte dels propietaris dels 
pisos davant possibles incom-
pliments dels llogaters i, a la ve-

gada, també, de garant davant 
aquests darrers d’una certa es-
tabilitat. I és que, pel conseller 
de SDP, aquesta mesura també 
podria contribuir que més habi-
tatges sortissin al mercat.

Miralles i Naudi van mos-
trar també la preocupació per 
la problemàtica afegida que su-
posen els increments de preus 
que apliquen alguns propieta-
ris a l’hora de renovar els con-
tractes que vencen. En aquesta 

línia,  van considerar “compli-
cada en una societat de lliure 
mercat” la proposta feta des de 
la Unió Sindical d’Andorra per-
què es fixi un topall al preu dels 
lloguers tot i que sí que es van 
mostrar partidaris, per exem-
ple, de buscar forquilles dife-
renciades en els increments 
aplicables al moment de reno-
var els contractes.

En una línia similar, i en 
aquest cas sobre la proposta de 
l’AGIA de reduir a dos anys la 
duració dels contractes, Naudi 
es va mostrar partidari de no 
fer-ho en el cas dels habitatges 
per viure, però sí quan es tracti 
d’altres finalitats.

acoRd d’associació
D’altra banda, Naudi i Miralles 
van reiterar les crítiques a 
l’executiu per la “poca transpa-
rència” i la “forma com s’estan 
desenvolupant” les negociaci-
ons amb la Unió Europea per a 
l’establiment d’un acord d’asso-
ciació, després de l’advertiment 
fet per la titular d’Afers Exteri-
ors en el sentit que, si s’inclou 
la fiscalitat en l’acord, Andorra 
no el signarà.

El parlamentari i el dirigent 
de SDP van incidir en la neces-
sitat que es respecti la sobirania 
i que no es condicioni el sistema 
fiscal del país en el que pugui 
decidir el consell de ministres 
d’un país veí, i van posar també 
de manifest la contradicció en-
tre les manifestacions de Maria 
Ubach i les que va fer el cap de 
Govern, que “no fa massa set-
manes assegurava que s’accep-
taria una transitòria de trenta 
anys sense cap problema”.

SDP vol incentius perquè hi hagi 
més habitatges de lloguer al mercat
Naudi demana “un esforç” a Govern i comuns per rebaixar les taxes i cessions econòmiques
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El conseller general de SDP, Víctor Naudi, i el secretari d’organització del partit, Joan Marc Miralles, en una compareixença anterior.
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